



Referat Tilgængelighedsrådsmøde

18.3.2025
Side 1 af 6

Dato: mandag den 10.3.2025 Kl. 14.30 – 17.30 Rådhuset lokale 377.

Deltagere:

Formand Polly Dutschke (R, Byrådet),
Næstformand Mogens Toustrup (LEV & DH-formand Østjylland),
Jørgen Bak (Dansk Blindesamfund),
Poul Ganslev (PTU, Ulykkes-og patientforeningen),
Per Thoft Kærsgaard (MTM, Byrum),
Morten Pedersen (MKB, Sport og Fritid),
Rie Ollendorff (MTM, Byrum).

Afbud: Jeppe Lynggaard Iversen (MSB, Voksen Job og Handicap),

Dagsorden (rådsmødet)

1. Kl. 14.30. Godkendt referat

Referatet er udsendt, kommentarer indarbejdet og hermed godkendt.
Er opdateret på hjemmesiden.

2. Kl. 14.32. Pressemeddelelse

Fremadrettet, når vi har udført et projekt eller har uddelt midler til et projekt, bør vi gå til pressen med en pressemeddelelse. Når vi har et subsite (primo august), skal det i pressen så vi kan fortælle om vores arbejde.

Jørgen: jeg mener at rådet fra sag til sag skal vurdere, hvornår vi skal gå i medierne. F.eks. vil jeg jo være ked af at skulle fremhæve elevatoren på Torsøvej, da vi jo absolut ikke som råd har haft indflydelse på den del.

Beslutning: Det er vigtigt at Rie får besked af rådet når der skal udarbejdes en pressemeddelelse.

Når vi har uddelt midlerne fra tilgængelighedspuljen, skal der sendes en pressemeddelelse.

3. Kl. 14.35. Nyt navn

Vil I tænke over et erstatningsnavn til for '*Brugerrepræsentanter for Tilgængelighedsrådet*' fordi mange af brugerne tager fejl og siger at de kommer fra Tilgængelighedsrådet.

Følgende navnemuligheder kom fra Rie:

- Følgegruppe (gruppe mennesker som er udpeget til at overvåge og evt. evaluere et projekt)
- Fokusgruppe (gruppe af (almindelige) mennesker der har til opgave at kommentere og vurdere et produkt, en kampagne el.lign. så fx en virksomhed eller en organisation ved hvad der skal ændres og justeres for at opnå den ønskede effekt, fx et større salg)
- Følgegruppe for tilgængelighed

TEKNIK OG MILJØ

Byrum
Aarhus Kommune

Vejanlæg

Karen Blixens Boulevard 7
8220 Brabrand

e-mail:
olri@aarhus.dk

Sagsbehandler:
Rie Ollendorff



- Følgegruppe for Tilgængelighedsrådet
- Brugerpanel (udvalgt gruppe brugere der fungerer som informanter og giver ros, kritik og forslag til forbedringer af en bestemt service)
- Brugergruppe (gruppe mennesker der bruger en bestemt facilitet eller et bestemt produkt).

18.3.2025
Side 2 af 6

Beslutning: Vi venter med at ændre navnet til der er et medlem af rådet der får en genial idé.

4. KI. 14.40. Ansøgningskriterier til mindre og større projekter

- Rie har udarbejdet to udkast til ansøgningskriterier til tilgængelighedspuljen til henholdsvis mindre og større projekter. På mødet skal vi diskutere indholdet af dokumenterne. Se bilag.
- Derudover har Rie udarbejdet et udkast til tildelingskriterier som kan bruges når rådet fremover skal vurdere hvilke projekter der skal tildeles midler. På mødet skal vi diskutere om det er nødvendigt med tildelingskriterier.
- Rie gennemgår status på midlerne i tilgængelighedspuljen. Hvad er brugt og hvad er tilbage fra i 2024 og 2025.

Tanken er, at ansøgningsskemaerne lægges på Tilgængelighedsrådets hjemmeside (en ny fane) når skemaerne er klar. Der indsættes en forside-tekst omkring puljen herunder hvad der er forhånd budgetteret med af de 4 millioner om året.

Beslutning:

Ansøgningskriterier 'mindre projekter' er godkendt, dog ændres følgende afsnit i dokumentet (jf. bilag) til følgende:

'Baggrund

Tilgængelighedsrådet råder over en tilgængelighedspulje til mindre tilgængelighedstiltag på 1.000.000 i 2025, 600.000 kr. i hhv. 2026 og 2027 samt 500.000 kr. i 2028. Beløbet herefter er ikke budgetteret.

(...)

Tilskuddets størrelse

Der kan maksimalt søges op til 75 .000 kr. fra Tilgængelighedspuljen *mindre projekter*.

Beslutning derudover:

Ansøgningskriterier til større projekter venter rådet med at tage stilling til, til der igen er midler i den øvrige del af puljen igen (dvs. efter 2029 – jf. budgettet).

Punktet 'tildelingskriterier' nåede vi ikke.



18.3.2025
Side 3 af 6

5. Kl. 15.20 Vurdering og svar på ansøgte projekter

Rie undersøger inden mødet om Tilgængelighedsrådet/Polly kan søge midler til et projekt. Trine Buus Karlsen har svaret: Selvfølgelig. Rådet behøver ikke at søge, I kan bare beslutte det.

Følgende projekter har søgt:

- Changing Place - Stadion
- Anemoneruter - naturoplevelser for alle (christ)
- Udsigtssti på Skovmarken nord for Moesgård Museum (Pernille)
- Forbedring af adgangsvej til Nordre Kirkegård (christ)
- Forbedring af stier på Vestre Kirkegård (christ)
- Udskiftning af skovtoilet på Anemoneruten ved Egå Engsø (christ)
- Udskiftning af shelter på Anemoneruten ved Egå Engsø (christ)
- Opgradering af handikaptoiletter i kommunale bygninger (christ)
- 3D print (Inger)
- Bænke på Strøget (Polly).
- ENTER – Se ansøgning fra Iben. (Iben)

Beslutning:

Changing Place – Stadion.

- På sidste møde blev det besluttet at tilbyde max. 100.000 kr. Projektlederen er orienteret. Ifølge projektleder er prisen 150.000 - 200.000 kr.

ENTER.

- Får driftsmidler (100.000 - 200.000 kr.) i fire år. Herefter skal driftsmidlerne søges andet sted. Tilgængelighedsrådet ønsker fremsendt en evaluering og en tilbagemelding på effekten hvert år når det valgte systemet er gået i gang.
- Tilgængelighedsrådet ønsker at blive orienteret løbende, når projektteamet har valgt det endelige projekt og når projektteamet ved hvor stort driftsbudget bliver pr. år.
- Enterprojektet skal særskilt ind i budgettet for tilgængelighedspuljen
- **Efter mødet.** Rie har undersøgt følgende: Tilgængelighedsrådet har været orienteret om at midlerne til ENTER skulle søges ved Tilgængelighedsrådet på to Tilgængelighedsrådsmøder hhv. d. 1.2.2024 og d. 9.4.2024, jf. referater. Red.)
- **Kommentar til referatet. Jørgen:** Tilgængelighedsmidler bør efter min bedste overbevisning ikke anvendes til drift. Dog har jeg ikke tjekket de 2 referater der henvises til. Måske skal det tilføjes, at tilgængelighedsrådet gerne vil involveres i en sikring af, at den anvendte løsning i tilstrækkelig grad er tilgængelig for alle handicap-grupper.

Til orientering (nåede vi ikke på mødet, red.)



Trine Buus Karlsen skriver ang. bænke: *Bydesign skal være med til at beslutte hvilke bænke der opsættes, det er Grønne Områder som har ansvaret for bænke.*

18.3.2025
Side 4 af 6

**Beslutning øvrige projekter:
Rie skriver en mail ud til alle ansøgerne:**

"Tak for jeres ansøgninger. Der har været meget stor interesse og ansøgningsbeløbene når tilsammen op omkring 8 millioner kr. Så mange midler har puljen desværre ikke til rådighed.
For at alle ansøgere for en fair behandling, har vi opstillet nogle ansøgningskriterier som ansøgere skal forholde sig til.
I bedes derfor fremsende en ny ansøgning ud fra vedlagte kriterier (vedhæftet bilag).
Ansøgningsfristen er d.1. maj 2025. Ansøgningerne vil blive behandlet på det efterfølgende Tilgængelighedsrådsmøde d. 12. maj 25".

Rie har efterfølgende aftalt med Mogens at vi retter ansøgningsfristen til d. 15. maj, så ansøgningerne er fremsendt inden formødet med formandskabet d. 26. maj, og behandles på tilgængelighedsrådsmødet d. 16. juni

6. Kl. 16.15. Nye projekter

Skal vi deltage i nedenstående projekter og med hvilke organisationer?

- MSB-botilbud (mail fra Tina Krøgh Jeppesen 4.2.25). Brugerinddragelse omkring juni måned.
- Bilag Projekter til tilgængelighedsrådet.
 - Aarhus Ø – Pier 3.
 - Nulemissionszone indenfor Allégaderingen. Poul vil gerne være med.
 - Banegårdspladsen.
 - Lydfyr –
 - Letbane etape 2

Beslutning: Rådet ønsker at følge ovenstående projekter, med undtagelse af 'Lydfyr', idet Jørgen siger nej tak. Dansk Blindesamfund er allerede involveret i projektet, og ønsker ikke yderligere indblanding fra andre grupper.
Poul ønsker at deltage i projektet: Nulemissionszone.
Rie svarer projektlederne.

7. Kl. 16.35. Strategiske handlingsplaner

Til orientering. Direktørgruppen har godkendte indstillingen.
Se bilag Beslutning Direktørgruppen 5. februar 2025. Punkt 3.2: Strategiske handlingsplaner for tilgængelighed v/HS.

8. Kl. 16.45. Årsberetning

Årsberetningen bliver sendt til Handicaprådet til orientering.



Årsberetningen er sendt. Handicaprådsmødet er d. 17. marts og bliver lagt på hjemmesiden når den er tjekket for tilgængelighed.

18.3.2025
Side 5 af 6

Fejl: ved seneste udkast 'Tilgængelighedsrådets Årsberetning 2024_Udkast 2. var der ved en fejl indsat et forkert budget for tilgængelighedspuljen. Det rigtige budget er indsat i den endelige årsberetning.

Dokumentet bliver tjekket for tilgængelighed inden den placeres på hjemmesiden.

9. Kl. 16.50. Studietur til Oslo 2025

Status på planlægningen ved Rie. Udsat til næste møde.

10. Kl. 17.00. Status på projekter

Udsat til næste møde.

11. Kl. 17. 15 Drøftelse af 3-D print

V. Jørgen. Udsat til et andet møde

12. Kl. 17.25. Evt.

Bilag:

- Referat fra mødet 20250128
- Ansøgningskriterier for Tilgængelighedspuljen STØRRE projekter
- Ansøgningskriterier for Tilgængelighedspuljen MINDRE projekter
- Tildelingskriterier for Tilgængelighedspuljen MINDRE projekter
- Alle bilag til ansøgninger
- Status på projekter xxx
- Værdien af digital inklusion (onepager)
- Bachelorprojekt 2024_DIKON_Ordblindes udfordringer med det digitale
- Årsberetning – endelig udgave
- Beslutning Direktørgruppen 5. februar 2025

Næste Tilgængelighedsrådsmøde:

Dato 12. maj 2025

Punkter til dagsordenen:

Kl. xx.xx Bachelorprojekt digital inklusion af ordblindes unge

Gæst Maja Bundgaard Bank.

Bachelorprojekt om digital inklusion af ordblindes unge.

I projektet indgår dels et konkret forslag til en digital løsning, der er målrettet ordblindes unge og kan understøtte deres digitale kontakt til myndighederne – og dels er der en række generelle overvejelser over og måder at arbejde med inkluderende design, som er meget inspirerende.

Kl. xx.xx Erhvervs-ph.d.-projekt,



Ina Bækgaard, MKB går i gang med en erhvervs-ph.d. d. 1. marts 2025, med fokus på barrierer for kommunernes arbejde med digital inklusion (på et organisatorisk niveau).

18.3.2025
Side 6 af 6